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S PLENUMA OBČINSKEGA KOMITEJA ZVEZE KOMUNISTOV

Najvažnejše je izobraževanje
PLENUM OBČINSKEGA KOMITEJA ZK, KI JE BIL 14. NOVEM
BRA V KOČEVJU, JE ANALIZIRAL DELO LETNIH VOLILNIH
KONFERENC OSNOVNIH ORGANIZACIJ ZK, RAZPRAVLJAL O 
VLOGI KOMUNISTOV V JAVNEM IN DRUŽBENEM ŽIVLJENJU 
IN UDEJSTVOVANJU ČLANOV ZK NA SPLOH. POROČILO SE-
KRBTARJA LUDVIKA GOLOBA IN RAZPRAVA STA POKAZALA.
kje vse naj bo pelo komunistov, plenumu je prisost
vovat. TUDI SEKRETAR OBC. KOMITEJA ZK RIBNICA IVAN 
Fajdiga.___________________

Sekretar Obč. komiteja tov. Go
lob je uvodoma dejal, da je ve
čina osnovnih organizacij ZK svojo 
nalogo odgovorno izvršilo. V času 
volilnih konferenc je bila ustanov
ljena nova osnovna organizacija 
ZK na »Trgoprometu«, ki šteje 26 
članov. Svoje organizacije so dobile 
tudi obrtna podjetja Mizar. Tapet
ništvo, Čevljarstvo in Steklarstvo.

a Podjetja imajo skupno tudi sin- 
aikaino organizacijo.
; ar>alizi dela volilnih konferenc 
jal-ari* sekretar med drugim de-

»Ugotovili smo, da so se osnovne 
®f’Kan'I®ciJe precej okrepile in po- 
stale v svojem delu samostojnejše.
Gradivo konferenc kaže, da so se 
organizacije začele obračati k os
novnim političnim problemom, ki 
se porajajo v njihovem delokrogu.

Iz zapisnikov, poročil in progra
mov dela smo videli tudi naslednje:
Politično-gospodarski problemi ni
so bili postavljeni na prvo mesto.
Na Rudniku je bila razprava po
dobna razpravi na delavskem sve- 
tu. Premalo so dali poudarka do- 

vprašanjem političnega anačaja Tudi v nekaterih drugih 
podjetjih se je diskusija razpletala 
predvsem o odnosih med skladi in 
osebnimi dohodki, zapostavljena pa 
so bila principielna vprašanja od
nosov med podjetjem in komuno,
° perspektivnosti kadrovske po
litike, o splošnem izobraževanju in 
izobraževanju na delovnem mestu,
° skrbi za človeka, družbenem 
standardu itd.«

Delavci izražajo želje po izobra
ževanju. Vsako podjetje bi lahko 
Organiziralo tečaje za mlade de
lavce. Naučiti jih je treba, da bodo 
lahko sami izračunavali svoje do
hodke. norme, akorde, poznali go
spodarjenje ekonomske enote, deli
tev skladov v podjetju, gospodar
jenje v podjetju itd., je dejal med 
drugim tovariš Golob, ko je govoril 
o potrebi izobraževanja. Potem je 
govoril o tem, da imamo še vedno 
Primere, da osnovne organizacije 
niso sposobne razbiti monopola ne
katerih vodilnih ljudi v podjetju.
Anketa v nekem večjem podjetju v 
Kočevju, ki je zajela 24 delavcev,
Je dala na primer tudi tale odgo
vor: »Delavski sveti so zelo dobra 
zamisel, vendar odločajo samo vo
dilni ljudje«, »v podjetjih odloča 
direktor, tehnični vodja in sekre- 
ar podjetja« itd. V nekem drugem 

■Podjetju je odgovoril na anketo 
član centralnega in obratnega de
lavskega sveta in član ZK med dru
gim tudi tole: »Delavci premalo
Poznamo stvari, da bi lahko disku
tirali in dajali predloge. V razgo
voru smo neaktivni zato, ker te 
višji takoj diplomatsko zabije. Ob- 
^nteik imamo, da je vse, kar skle
pamo, že v naprej pripravljeno od 
v°dstva podjetja.«

Ti odgovori veliko povedo, povedo 
nam tudi, da delavsko samouprav
ljanje ponekod še ni našlo tistega 
mesta, ki mu pripada.

PREMALO KMETOV V ZK
V poročilu o delu osnovnih orga

nizacij ZK na vasi je sekretar tov. 
Golob med drugim dejal:

»V vaseh je 24 osnovnih organi
zacij ZK s skupno 361 člani. Iz 
gradiva njihovih konferenc je raz
vidno, da je slab dotok novih čla
nov v ZK, organizacije se prepočasi 
uveljavljajo kot glavni politični 
faktorji na svojem območju. Večji 
vpliv bi morali imeti na mladino. 
Sedaj združujemo Kmetijske zadru
ge v eno KZ v Kočevju, Potrebno 
je, da razgovore razpletamo ob ti-, 
stih činiteljih, ki nas združujejo, 
ne da se razpletamo v razno lo
kalno ljubosumje in faktorje, ki 
nas v akciji razdružujejo.

»Terenskih organizacij je osem, 
ki vključujejo 257 članov ZK. Te 
organizacije še vedno iščejo oblike 
dela. Živijo sicer v sredi razvoja 
stanovanjske skupnosti, dela hišnih 
svetov itd., vendar se te stvari pre
več fotografsko obravnavajo.«

VEC POZORNOSTI
PRI SPREJEMU DELAVCEV

Iz sekretarjevega poročila smo 
slišali, ;da je bilo letos sprejeto v 
organizacijo ZK 62 ljudi, od tega 
36 delavcev, 22 uslužbencev, 3 di
jaki in eden ostali. V občini je v 
delovnem razmerju okrog 6.500 de
lavcev in uslužbencev. V ZK pa je 
531 delavcev, 365 uslužbencev. 29 
kmetov. 160 ostalih in 5 dijakov. Iz 
tega razberemo, da je v ZK pre
malo članov iz vrst delavcev. »Sma
tram, da kriteriji sprejemanja niso 
urejeni... Nujno je, da se dotok 
nameščencev v ZK nekoliko zaostri. 
Nekaterim prija, <$» bi prišli v ZK, 
ker smatrajo, da bodo tako laže 
prišli na razne položaje. Nikoli in 
nikdar ne bomo dopustili, da bi kdo 
ZK jemal sebi za dekoracijo, za ka
tero bi razpletel svoje osebne ko
risti«, je dejal med drugim tovariš 
Golob.

»Pogoj je«, je nadaljeval, »vse
stranski osebni vzgled in aktivno 
delo v množičnih organizacijah sa- 
upravnih organih in društvih ...«

O CEM SO GOVORILI 
V RAZPRAVI

Po izčrpnem poročilu sekretarja 
je v razpravi sodelovalo več ude
ležencev plenuma. Iz njihovih pri
spevkov ibomo povzeli nekatere naj
pomembnejše misli:

RUDI OREL, ITAS: Med delavci 
in člani delavskih svetov je še 
vedno nerazčiščeno vprašanje ka
tere dolžnosti imajo člani DS v 
Podjetju. Člani DS so premalo se
znanjeni g problemi, ki jih obrav
navajo na sejah. Zato bo potrebno

ljudi usposabljati, jih izobraževati 
v dobre upravljalne.

KAREL GRM, RUDNIK: Konfe
rence osnovnih organizacij ZK na 
Rudniku so imele premalo politične 
vsebine. Naši komunisti premalo 
poznajo vsebino problemov tako v 
delavskem svetu, sindikatu in or
ganizacijah. Vsak član ZK mora 
delati aktivno v eni izmed množič
nih organizacij.

IVAN VESEL, org. sekretar Obč. 
komiteja ZK: V naši občini ima
mo skupno 1,090 članov ZK. Do 
septembra je bilo izključeno iz vrst 
ZK 25 članov, od tega 16 delavcev, 
ter po trije uslužbenci, kmetje in 
ostali. O teh stvareh bi se morali 
temeljito pogovoriti. Pri kaznovalni 
politiki bi morali imeti do usluž
bencev strožji kriterij kot do de
lavcev. ne pa obratno. Posvetiti 
bomo morali več skrbi pri spreje
manju v našo organizacijo delav
cem.

JOŽE BOLDAN - SILNI, RUD
NIK: Govoril je o tem, da člani DS 
in komunisti premalo poznajo me
hanizem delavskega samoupravlja
nja, sistem delitev dohodkov itd. 
Na Rudniku bodo glede tega posve
tili vso skrb. Dejal je tudi, da je 
bila konferenca SZDL na Rudniku 
pomanjkljivo pripravljena, zato 
konferenca ni imela takega učinka, 
kot bi bilo pričakovati. Tudi ude
ležba je bila nezadovoljiva.

MIRO HEGLER, predsednik Obč. 
odbora SZDL: V teku so konferen
ce SZDL. Ponekod so lepo uspele, 
drugod pa slabše. V dobrem ali 
slabem delu organizacije SZDL se 
zrcali delovanje tamkajšnjih ko
munistov. To brez dvoma velja tu
di za Šeškov teren, kjer je bilo na 
konferenci SZDL samo 46- članov, 
medtem ko živi na tem terenu nad 
190 komunistov. Delo vsakega ko

munista je v Socialistični zvezi, te
ga bi se morali vsi zavedati.

IGNAC KARNIČNIK. »KOČEV
SKI TISK«. Govoril je predvsem 
o pripravah na jubilejno leto 20- 
letnice vstaje in prireditvah, ki bo
do v počastitev tega leta. 20-letni- 
ca vstaje bo prihodnje leto. Med 
drugim je dejal, da bi vsi komuni
sti sodelovali v pripravah na ve
liko obletnico.

GABRIJ AN NIKO, LIVOLD:
Med ljudmi je premalo znano, kaj 
je pravzaprav komunist Govoril je 
tudi o pomenu združevanja zadrug.

FRANCI KOCJANCIC: Obširno 
je govoril o potrebi sodelovanja 
med osnov, organizacijami ZK in 
mladinskimi organziacijami. Člani 
ZK naj nudijo večjo pomoč mla
dinski organizaciji. Vsepremalo po
svečajo pozornost mladini. Potrebno 
bo koordinirano delo. Govoril je tu
di o problematiki v delu mladin
skih organizacij.

DRAGO BENČINA, predsednik 
ObLO: Združevanje zadrug je zelo 
Pozitivna stvar, posebno pa velja 
to za našo občino, kjer imamo šib
ke zadruge. V občini bo samo ena 
zadruga v Kočevju. V zvezi z zdru
ževanjem zadrug se pojavljajo na
pačna tolmačenja. Ljudem moramo 
povedati, da z ukinitvijo zadrug ne 
bodo nič izgubili.

Na kraju je sodeloval v razpravi 
tudi sekretar tov. Golob, ki je med 
drugim poudaril, da je ključni pro
blem izobraževanje ljudi. Plenum 
je sprejel več konkretnih sklepov 
in T.alcg za bodoče delo.

Plenum je sprejel predlog, da se 
zmanjša število članov sekretaria
ta Obč. komiteja od dosedanjih 16 
na 7 članov in izvolili 6 tovarišev 
in eno tovarišico v nov sekretariat.

V rani mladosti je treba začeti, da postaneš strokovnjak

KDAJ BO POLJANSKA DOLINA
ZDRUŽENA?

Vprašanje združitve Poljanske 
doline v eno celoto, ki naj bi se1 
pridružila črnomaljski ali kočevski 
občini, je tudi po zborih volivcev, 
ki so bili na črnomaljski in kočev
ski strani občine, ostalo nerešeno. 
Leta 1957 se je Poljanska dolina 
razdelila na dva dela: en del je 
prišel pod črnomaljsko, drugi pa 
pod kočevsko občino. Da je bila 
taka rešitev bolj v škodo kot pa v 
korist, se je kmalu pokazalo. Zara
di take razdelitve imajo v dolini 
dva krajevna urada, dve zadrugi, 
šest šol in kar je mogoče še naj
hujše — razcepljenost ljudi med 
»Črnomaljce« in »kočevarje« z vse
mi posledicami, ki so razvoju Po
ljanske doline in ljudem, ki tu ži
vijo. samo v škodo,

O problemu združitve Poljanske 
doline je razpravljal tudi Občinski 
ljudski odbor Kočevje na svoji zad
nji seji. Odborniki iz predgradskega 
konca so odločno vztrajali v imenu

POTREBNI $0 JIM KREDITI

Lepi obeli
Ribniških zadružnic
v. Pred kratkim je bil v Ribnici ob- 
.in' zbor žena zadružnic. Zbora se 
J6 udeležilo lepo število žena. Za
kopane so bile tudi žene iz KZ Jur
iča. katera se bo priključila rib
iški zadrugi. Občni žbor je začela 
Predsednica Marija Pajnič iz Go
odie vasi. V poročilu je zajela do-
odanje delo žena zadružnic, uspehe bodo pomagale šolski pionirski za- 
v in naloge za bodoče delo.; drugi in šolskim kuhinjam, 
v živahni razoravi so med dru- Na kraju so izvolili nov odbor, 

sprejete tudi več sklepov: Z! v katerem so zastopane žene iz vseh 
Pro*1 s..rokovn,mi in Političnimi vasi, ki spadajo pod KZ Ribnico, 
strni?Vanjl- ™ va5eh b°do dvignili, Potem so si žene ogledale film »Pri- 
žena?.1 m Dohtlčm nivo kmečkih! mer dr. Lavrenta«. S predstavo so 

a- Organizirale bodo poučno I bile zelo zadovoljne.

ekskurzijo, kjer se bodo žene sezna
nile z modernim načinom kmeto
vanja in živinoreje. Zavzele se bo
do za izboljšanje perutninarstva. V 
Ribnici nameravajo organizirati ku-! 
barski tečaj, v Jurjeviči in Dolenji 
vasi pa tečaj za predelavo sadja v 
sadne sokove. Sklenili so tudi, da

15. novembra je bila v Kočevju 
skupna seja Sveta za industrijo 
OLO Ljubljana in Sveta za gospo
darstvo ObLO Kočevje. Najprej so 
bili udeleženci seje seznanjeni o 
problemih razvoja industrije na ob
močju občine Kočevje. Poročal je 
predsednik Sveta za gospodarstvo: 
ObLO France Korelc, potem pa so 
obravnavali vprašanja razvoja in
dustrijskih podjetij v Kočevju. Na 
dnevnem redu je bila tudi razpra
va o perspektivnem planu razvoja 
grafične industrije za razdobje 1961 
do 1970, ter potrditev investicijskih 
programov.

Ker bomo najvažnejše misli iz 
poročila predsednika Sveta za go
spodarstvo objavili v prihodnji šte
vilki, se bomo v kratkem ustaviti 
ob razpravi o investicijskih progra
mih nekaterih večjih industrijskih 
podjetij v Kočevju.

Investicijski program za Kemič
no tovarno je bil potrjen že leta 
1957. Od takrat pa do sedaj so se 
povišale cene opremi, gradbenim 
storitvam, povišala se je carina na 
uvoženo opremo itd. Zato bodo po
trebna dodatna investicijska sred
stva. Kakor vemo. je gradnja pro
storov za Kemično tovarno v teku. 
Letošnje deževje je precej oviralo 
gradnjo. Ta tovarna bo, ko bo za
čela s proizvodnjo (poiskusno že se
daj obratuje), največja in najrenta- 
bilnejša v občini.

Svet za industrijo OLO bo na 
eni prihodnji seji razpravljal o pro
blemih Kemične tovarne in bo pod
prl prizadevanje, da bo tovarna 
čimpre.i začela s proizvodnjo.

Letošnji plan podjetja ITAS je 
550 milijonov in ga bodo kljub te
žavam. ki so jih imeli med letom, 
predvidoma dosegli. Za nadaljnji 
razvoj podjetja so i;m potrebna 
sredstva. Zaradi veVkih potreb, ki 
jih rabi tržišče bi bilo prav. da bi 
podjetje dobilo potrebna sredstva 
za nadaljnje povečanje kapacitet. 
Proizvodi tega mladega podjetja 
imajo pri kupah vel'k renome in 
niso imeli doslej še nobehh rekla
macij za svoje blago.

ITAS je pripravljen stopiti v ko-,

produkcijo s Kovinskim podjetjem 
v Ribnici.

Rekonstrukcija na Rudniku (nova 
separacija itd.) bo zaključena do 
leta 1962. z deli pri rekonstrukciji 
so naleteli na precejšnje težave. Po
trebujejo dodatna investicijska 
sredstva. Investicije na Rudniku se 
bodo bogato obrestovale, čeprav je 
življenjska doba rudnika predvide
na samo še za 25 let.

Za celotno rekonstrukcijo Tek- 
stilane bi potrebovali precejšnja fi
nančna sredstva. Lansko leto je bil 
izdelan investicijski program, ki je 
po pristojmh organih odobren. Pod
jetju pa ni uspelo dobiti investicij
skih kreditov. Zato niso začeli z 
rekonstrukcijo v večjem obsegu.

V Ključavničarstvu bi potrebova
li za uresničitev predvidene rekon
strukcije v bližniem obdobju okrog 
100 milijonov din. Rekonstrukcija 
bo Potekala v treh etapah. Pod
jetje bo soudeleženo pri tem delu 
s 70 milijoni lastnih sredstev, 30 
milijonov dinarjev pa bodo rabili 
kredita. Podjetje se že sedaj pre
usmerja iz obratne v industrijsko 
dejavnost.

Precejšnje rekonstrukcije so v 
načrtu, (delno pa se že izvajajo) v 
Lesnoindustrijskem obratu Kočevje. 
Celotna rekonstrukcija obratov na 
LIO bo zaključena v šestih letih, 
višina vloženih investicij pa naj bi 
znašala 390 milijonov din.

Po zaključku razprave o proble
mi razvoja industrije v kočevski 
občini so razpravljali tudi o dru
gih zadevah, ki so se tikale celot-, 
nega okraja, tako na primer o pro
blemu lesnopredelovalnih podjetij 
z preskrbo surovin — mehkega le
sa, žagarskem obratu na Robu ter 
razvoju in potrebah grafične indu-

Vreme
Tudi v naprej nestalno vreme s 

pogistimi padav'nami. Vmesna iz
boljšanja ne bodo trajala več ka- 
for dva dni. Ohladitev pričakuje
mo okrog 19. XI. a otoplitev okrog 
25. novembra.

strije v okraju. Na dnevnem redu 
je bilo tudi potrditev investicijskih 
programov nekaterih podjetij v 
okraju. Po seji so si gostje ogledali 
nekatera večja podjetja v Kočevju.

VARŠAVA. — V prihodnjih pe
tih letih bodo za razvoj zahodnih 
in severnih pokrajin Poljske, pri J 
ključenih po vojni, investirali nad 
107 milijard zlotov. Na ta način 
bodo pospešili gospodarski razvoj 
teh krajev, kar bo omogočilo, da se 
bodo še tesneje vključili v gospo
darsko in politično celoto Poljske. 
Za razvoj zahodnih in severnih po
krajin so porabili v zadnjih 15 le
tih nad 150 milijard zlotov,-

BEOGRAD. — Državni sekretar 
za zunanje zadeve Koča Popovič bo 
odšel na uradni obisk v Italijo. V 
Italiji se bo mudil od 1. do 4. de
cembra. Italijanski listi posvečajo 
obisku Koče Popoviča velik pomen.

PARIZ. — Francoska vlada je 
sklenila okrepiti svoje čete v Al
žiriji. Večji del okrepitev bodo po
slali v mesto Alžir, da bi zatrli 
morebitne nove nerede, podobne ti
stim. kot so bili pred kratkim.

LEOPOLDVILLE. — Polkovnik 
Mobutu je zbral več tisoč vojakov 
in več oklopnih avtomobilov, ki 
naj bi nastopili v tem tednu na pa
radi v kongoškem glavnem mestu. 
Zdi se. da gre samo za demonstra
cijo sile, ki jo hoče ta polkovnik 
pokazati prebivalstvu Leopoldvilla, 
vznemirjenemu zaradi zadnjih are
tacij.

WASHINGTON. — V južnoame
riških deželah Gvatemali in Nika- 
ragui je prišlo do uporov proti di-

volivcev, da ostane ta del Poljan
ske doline, ki se je leta 1957 pri
družil občini Kočevje, tudi v bodo
če pod kočevsko občino.

Zbori volivcev v Poljanski dolini 
so pokazali, da so prebivalci pod 
črnomaljskim delom doline v ve
liki večini za občino Črnomelj, na 
kočevski strani pa prav tako v pre
težni večini za kočevsko občino. 
Memorandum, če ga tako imenu
jemo, ni prinesel razjasnitve h ka
teri občini naj se pridruži Poljan
ska dolina.

Vsekakor bi bilo mnogo bolj go
spodarsko, če bi bila Poljanska do
lina združena, pa naj bi bila potem 
Pod eno ali drugo občino. S tem. 
bi se zmanjšati stroški za šole, 
manjši bi bili izdatki za zdravstvo, 
krajevni urad bi bil lahko samo 
eden itd. Pred koristnim skupnosti 
in doline kot celote bi se morali 
umakniti lokalistični interesi ene 
in druge strani; dokler pa se to ne 
bo zgodilo, je težko govoriti o zdru
žitvi.

ObLO je po daljši razpravi osvo
jil predlog, da se vprašanje zdru
žitve Poljanske doline in pridruži
tve k eni ali drugi občini predloži 
OLO Ljubljana, ta pa naj potem to 
vprašanje urejuje z OLO Novo me
sto. Zaradi razburkanih strasti na 
zborih volivcev je to najboljša re
šitev. Prepričani smo, da se bo Po
ljanska dolina prej ali slej zdru
žila. Želimo le, da bi se to zgodilo 
čimprej iz vzrokov, ki smo jih na
vedli.

SVETU
ktatorskima režimoma v omenjenih 
deželah. Po poročilih imajo upor
niki slabe izglede za dosego svojih 
načrtov. Guatemala obtožuje ku
bansko vlada da le le-ta odgovorna 
za poskus upora proti gvatemalske
mu predsedniku. Po nekaterih ve
steh je prišlo do bojev tudi v Ko
stariki.

ANKARA. — Voditelj turške dr
žave Gursel je poslal oboroženim 
silam poslanico, v kateri pravi, da 
so vsi nedavno izmenjani člani Od
bora nacionalne enotnosti skušali 
vzpostaviti v Turčiji vojaško dik
taturo. General Gursel je razpustil 
Odbor nacionalne enotnosti in od
stavil 14 izmed 37 njegovih članov. 
V novem odboru je sedaj 23 čla
nov.

LONDON. — Britanski ministr
ski predsednik D([acmillan je izjavil, 
da se je treba nenehno prizadevati, 
da bi s pogajanji odstranili najne
varnejše točke nesoglasij med Vz
hodom in Zahodom.

MOSKVA. — Sovjetska vlada je 
sprejela sklep o povečanju zlate 
podlage rublja in spremembi tečaja 
rublja glede na tuje valute. Nov 
uradni tečaj rublja bo 1 dolar za 
90 kopejk, v ZSSR pa bodo 1. ja
nuarja menjali 10 starih rubljev za 
enega novega.

PRAGA. — Blizu češkoslovaške
ga kraja Pardubice sta trčila dva 
potniška vlaka. Ubitih je bilo 110 
ljudi, 106 pa je bilo ranjenih.
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Kočevje, dne 11. novembra. — 
Danes je bila v Kočevju skupna 
seja obeh zborov Občinskega ljud
skega odbora Kočevje. Dnevni red 
je bil obširen, najdalj časa pa so 
se odborniki zadržali v razpravi o 
problemih Poljanske doline, slabem 
gospodarjenju obrtnega podjetja 
»Fotolik« in v razpravi o javnem 
redu. Pred pričetkom seje je zapri
segel novi odbornik Ivan Klun, ki 
je bil izvoljen za odbornika v zbor 
proizvajalcev na nadomestnih vo
litvah 8. oktobra.

Član kolektiva »Fotolika« je na 
seji dejal, da nosi delno krivdo za 
tako stanje v podjetju tudi ves ko
lektiv. Dejal je tudi, da je bil bivši 
upravnik nedostopen in da je ukre
pal po svoji volji. Nehote se nam 
tu zastavlja vprašanje: kje so bili 
tu orisani delavskega samoupravlja
nja. Vprašanje bi bilo treba zasta
viti tudi komisijam za potrjevanje 
letnih obračunov, ki niso bili re
alni. Slabega poslovanja v »Foto- 
liku« niso mogli pravočasno ugoto
viti tudi v računovodskem centru,

Ko so razpravljali o odloku o 
javnem redu so prišle na dan tudi 
zahteve, da se stori vse, da se za
gotovi prebivalcem Kočevja miren 
nočni počitek, ki ga kalijo pijanci, 
nočni razgrajači, pred Samskim 
blokom pa avtomobilisti. Predstav
nik Ljudske milice je v odgovoru 
dejal, da so organi LM storili vse, 
da se zagotovi prebivalcem nemo
ten počitek. To dokazujejo tudi šte
vilne intervencije LM, veliko šte
vilo prijetih kršilcev miru itd. 
Umesten je bil njegov predlog, da

Banja loka k Zavodu za zaposlova
nje invalidov, sprejeli so garancij
ske izjave za najetje kreditov Kme
tijsko gozdarskemu posestvu Ko
čevje, KZ Fara, Zavodu za zapo
slovanje invalidov. Tapetništvu in 
Sedlarstvu ter Poslovni zvezi. Pri 
garancijski izjavi za najetje kre
dita Poslovne zveze (za dograditev 
hlevov in nakup 50 kom. živine v 
Karlovici), so odborniki .potrdili ga
rancijsko izjavo pod pogojem, če 
občina Ljubljana-Rudnik da izjavo, 
da bo prevzela jamstvo za garan-

SEDAJ PA NA DELO!

PROBLEMI na seji občine
Odborniki so bili najprej sezna

njeni o izvrševanju proračuna in 
razdelitvi proračunske rezerve Obč. 
LO. Predsednik Sveta za finance 
Jože Košir je v obrazložitvi poro
čal, da so bili doslej izdatki pro
računa večji kot dohodki in kot je 
bilo predvideno. Izdatki so bili pre
koračeni predvsem za šolstvo, 
zdravstvo itd. Predlagal je, da se 
krije primanjkljaj iz proračunske 
rezerve. Po krajši razpravi sta oba 
zbora soglasno potrdila poročilo, ka
kor tudi predlog o koriščenju pro
računske rezerve za potrebe prora
čuna.

Odbornik Jože Košir je potem v 
imenu Sveta za finance in druž
beni plan predlagal nekatere spre
membe družbenega plana občine 
Kočevje za leto I960. Občinski pro
račun s temi spremembami ne bo 
nič prizadet. Sprememba je bila so
glasno potrjena.

Obrtno podjetje »Fotolik« je po 
zaslugi bivšega upravnika zašlo v 
velike težave. Zaradi malomarnega 
poslovanja upravnika (delna krivda, 
vsaj posredna je tudi na kolektivu, 
ker se je preveč podredil volji ene
ga samega človeka v podjetju) zna
ša izgube po nekaterih virih 1 mili
jon 179 tisoč, po drugih pa okrog 
1,900.000 dinarjev. Podjetje je na
bavljalo fotomaterial, ki ga je ne
mogoče uporabiti. Tako je znašala 
samo ena nabava fotomateriala v 
znesku 800.000 din, ki leži kot mr
tev kapital v podjetju. Nabavili so 
tudi nekatera osnovna sredstva, ki 
jih nimajo za kaj uporabiti. Ma
terialne evidence v podjetju sploh 
niso vodili. Upravnik je opravljal 
tudi blagajniške posle, kar ni do
voljeno. Komisija, ki je raziskala 
poslovanje »Fotolika« je ugotovila, 
da si je bivši upravnik Jerin nedo
voljeno prilastil 106.000 din iz bla
gajne »Fotolika«. V inventurnih 
popisih so bile vnešene stvari, ki jih 
sploh ni bilo.

ki opravljajo tudi za to podjetje 
knjigovodske posle?

Po daljši razpravi so odborniki 
sprejeli sklep, da preide podjetje 
»Fotolik« v prisilno upravo, da se 
odobri kredit za saniranje podjetja 
(višino in rok odplačila kredita se 
bo kasneje določilo), ter da se ime
nuje prisilna uprava. Za prisilnega 
upravitelja je bil imenovan Jože 
Svete. Antona Jerina pa so razre
šili dolžnosti upravnika. »Fotolik« 
bo opustil nekatere dejavnosti, ki 
niso prinašale koristi, kolektiv se 
bo zmanjšal od dosedanjih 8 na 3 
člane, opustil bo nerentabilno po
slovalnico v Ribnici in storil še ne
katere druge ukrepe, ki bodo spra
vili podjetje na zeleno vejo.

Vprašanje združitve Poljanske 
doline in pridružitev doline črno
maljski ali kočevski občini, je osta
lo tudi za naprej nerešeno. Več o 
tem poročamo na drugem mestu.

Trgovina
povečuje promet

Finančno poslovanje trgovskih 
podjetij ljubljanskega okraja, ki so 
ga obravnavali na zadnji seji 
Okrajne trgovinske zbornice, je bilo 
v prvem polletju letošnjega leta 
ugodno. Ugotovili so, da trgovina 
povečuje blagovni promet v skladu 
s splošnimi smernicami, prav tako 
pa tudi oskrbuje proizvodnjo s po
trošniškim reprodukcijskim materi
alom. V primeri s porastom blagov
nega prometa so tudi osebni pre
jemki, čeprav so nekoliko višji, še 
vedno nizki.

Na seji so tudi sklenili, da bo 
treba izboljšati položaj medseboj
nega kreditiranja s povečano fi
nančno disciplino, kajti cene po
trošniškega materiala, ki so se letos 
dvignile, presegajo povečanje po
slovnih stroškov.

Nagradno žrebanje 
v Ribnici

Ob času svetovnega dneva var
čevanja je tudi hranilno kreditni 
odsek pri KZ Ribnica na svoji seji 
razpravljal o stanju hranilnih vlog 
in vlog na obračunske knjižice. 
Kreditni referent je poročal, da je 
naloženo v zadrugi za 35 milijonov 
dinarjev hranilnih vlog, vlagateljev 
Pa je 594. To nam dovolj nazorno 
pove, da imajo vlagatelji veliko 
zaupanje v zadrugo. Za še večji 
poudarek varčevanju je pomemben 
sklep zadruge, da 'bodo 15. decem
bra t. 1. izžrebali več nagrad, do 
katerih bodo upravičeni vlagatelji 
hranilnih in obračunskih knjižic, 
in sicer dosedanji vlagatelji in novi, 
ki bodo vložili vloge na hranilne 
ali obračunske knjižice v zadrugi 
vsaj do 10. decembra 1960. Naj
višja nagrada bo 5.000, najnižja pa 
500 dinarjev. Vseh nagrad je za 
20.000 din.

E. K.

bi sodišče in sodnik za prekrške i cijo posojila po vključitvi hlevov 
strožje kaznovali kršilce nočnega I in živine v Karlovici pod KZ Ve
rnim in javnega reda.

Po temeljiti razpravi in predvi
denih ukrepih za zagotovitev jav-

like Lašče, ki spada pod rudniško 
občino.

Z rešitvijo zadev SLP (določit-
nega reda, so odborniki sprejeli' vijo preživnin lastnikom, ki so od
omenjeni odlok.

V nadaljevanju seje so sprejeli 
odlok o višini položajnih plač 
uslužbencev, upravnih organov in 
zavodov ObLO, potrdili sklep za
družnega sveta KZ Banja loka o 
pripojitvi sodarske delavnice KZ

stopili svoja zemljišča SLP), pro
šenj in pritožb ter volitvami in 
imenovanji (nekatere kadrovske 
spremembe) ter s sprejetjem sklepa, 
da bodo v decembru po vsej občini 
zbori volivcev, je bila seja zaklju
čena. -or

Rezervni oficirji
3. novembra je bila v prostorih 

kluba rudarjev občinska konferen
ca Zveze rezervnih oficirjev in pod
oficirjev. Konferenci je prisostvoval 
tudi tajnik Okraj, odbora ZROP 
Lojze Podlogar, sekretar Obč. ko
miteja ZKS Kočevje Ludvik Golob 
in zastopnik JLA Dušan Stjepič.

V poročilu, ki ga je podal Jože 
Maver, tajnik odbora ZROP, je na
nizal, po analizi svetovnega poli
tičnega položaja, vrsto uspehov, ki 
jih je dosegla ta organizaci ja v pre
teklem obdobju.

Rezervni oficirji in podoficirji so 
bili zelo aktivni, saj so imeli 22 
strokovnih predavanj, poleg tega še 
7 po posebnem programu, in osem 
kamor so vabili ostalo občinstvo. 
Predavanja je obiskovalo veliko 
število oficirjev in podoficirjev. Po
sebno disciplinirani so bili iz od
daljenih krajev; prihajali so tudi 
12 km daleč.

Rezervni oficirji so posvečali po
sebno skrb strokovnemu izpopol
njevanju tudi s praktičnim delom: 
ogledali so si topovsko streljanje in 
aktivno sodelovali z garnizijo v 
Ribnici pri nekaterih vežbah. Sku
pina iz Livolda je pod vodstvom 
rez, kap. Ivančiča skrila in zama-

Ilesnoindustrijsko podjetje »Smreka« v Loškem potoku

skirala top z vlačilcem tako, da so 
ga našli šele potem, ko so jim po
kazali skrivališče. Nad iznajdljivo
stjo so bili presenečeni celo aktiv
ni oficirji. Posebnost v izpopolnje
vanju rez. oficirjev je bila prire
ditev skupne vežbe po načinu par
tizanskega bojevanja. Pripadniki 
ZROP iz Kočevja in Kočevske Re
ke so izvedli sedem iznenadnih na
padov in dokazali, da je ta način 
zelo uspešen proti močnejšemu so
vražniku ob priliki vdora tudi v 
pogojih modernega vojskovanja.

V okviru proslav 40. obletnice 
KP in SKOJ pa so priredili rezerv
ni oficirji skupno z organizacijo 
PAZ in drugimi veliko vežbo, v 
kateri je sodelovalo 650 ljudi. Cilj 
vežbe je bil sovražni napad na 
Kočevje s forsiranjem reke Rinže.

Vežba, ki je bila izvedena pod 
vodstvom rez. oficirjev, je odlično 
uspela. Trajala je dva dni in se 
zaključila z veliko parado v Ko
čevju. V vežbi so sodelovali tudi 
aktivni oficirji in komandant gar
nizije iz Ribnice.

Rezervni oficirji in podoficirji so 
tudi v streljanju s. puško dosegli 
lepe uspehe: dosegli so na okraj
nem prvenstvu osmo mesto. Vodil
no mesto imajo pri urjenju pred- 
vojaškega odreda in centra za vzgo
jo šoferjev. Aktivni so tudi v dru
štvih in množičnih organizacijah.

Organizacija ZROP je reševala 
tudi vprašanje osebnega življenja 
rezervnih oficirjev in podoficirjev.

Za delo v tekočem letu je občin
ski odbor ZROP pripravil program, 
v katerem zavzema prvo mesto iz
obraževanje in izpopolnjevanje re
zervnih oficirjev in podoficirjev.

V razpravi, ki je bila zelo plod
na, je poudaril tov. Podlogar, da je 
treba teoretičnemu in praktičnemu 
pouku posvečati tudi v bodoče naj
več, j o skrb. Sekretar tov. Golob pa 
je naglasil, da je treba odpraviti 
nekatere organizacijske slabosti, 
prirejati predavanja tudi izven Ko
čevja. pri čemer se je treba pove
zati z DU. Dodal je še, da morajo 
biti rez. oficirji politično aktivni 
v družbenem upravljanju in izgrad
nji komune ter vzgoji mladine.

-fr

V nedeljo, 13. novembra so bile 
letne konference krajevnih organi
zacij SZDL v Banja loki. Fari, 
Osilnici in Strugah. Poročila in or
ganizacija konferenc so bila skrbno 
pripravljena. Tudi udeležba članov 
je bila dobra, boljša kot v Kočev
ju. Razprave, predlogi in sklepi so 
bili bistveni za bodoče delo v na
vedenih krajih; novo izvoljeni od
bori krajevnih organizacij bodo 
imeli dovolj dela, če bodo hoteli 
vse te stvari spraviti v življenje.

V delu in organizaciji teh kon
ferenc je pomembno, da so krajev
ne organizacije našle vsebino dela. 
Seveda je uspeh odvisen od aktiv
nosti novoizvoljenih odborov in 
članstva SZDL.

V Osilnici so v preteklem letu, 
kot je bilo razvidno iz poročila 
predsednika, dosegli lepe uspehe 
pri gradnji gasilskega doma, kjer 
so opravili čez 590 ur prostovolj-

DVE ZADRUGI
Področje občine Grosuplje, ka

mor se je ob letošnji upravno-te- 
ritorialni razdelitvi pripojila Do
brepoljska dolina, je pretežno kme
ti.jako in zaradi tega vlagajo napo
re, da bi postalo kmetijstvo po
membna gospodarska panoga. V 
socialističnem sektorju kmetijstva 
deluje Kmetijsko gospodarstvo na 
Grosupljem. Odseli bosta delovali 
v tej občini samo dve zadrugi: KZ 
Grosuplje in KZ Dobrepolje. Obe 
zadrugi se bosta trudili pri pospe
ševanju kmetijske in gozdarske 
proizvodnje. Letošnji podatki o za
družnem sodelovanju v tej občini 
dokazujejo, da so te naloge zado
voljivo opravili. Plan zadružnega 
sodelovanja so dosedaj izpolnili že 
okoli 70 %, ostalo pa bodo spo
mladi in upajo, da bo plan za
družnega — kooperacijskega sode
lovanja za leto 1960-1961 v celoti 
izpolnjen. Kmetijska zadruga Do
brepolje gradi tudi hlev za 100 
glav goveje živine.

STARI TRG
Na dan mrtvih je bila na poko

pališču v Starem trgu, na kraju, 
kjer so pokopani padli borci, žalna 
slovesnost. Sodelovali so: moški 
pevski zbor iz Predgrada, godba na 
nihala in gasilci. O junaštvu padlih 
borcev je govoril Jože Lovrenčič.

V ponedeljek je bilo v Ljubljani 
posvetovanje predstavnikov porav
nalnih svetov ljubljanskega okraja, 
ki ga je sklicala komisija za druž
bena vprašanja Okrajnega odbora 
SZDL. Iz poročila je bilo razvratno, 
da je v 25 občinah okraja 112 po
ravnalnih svetov. Poravnalni sveti 
delujejo pri vseh stanovanjskih 
skupnostih, prav tako pa tudi pri 
nekaterih krajevnih odborih. Kljub 
temu pa je še vedno poravnalnih 
svetov premalo, še posebno, če po
mislimo, kako odgovorno funkcijo 
opravljajo v naši družbi in kako 
veliko zaupanje so si pridobili med 
ljudmi. Na nekaterih področjih pri
de na en poravnalni svet zelo ve
liko prebivalcev (občina Ljubljana- 
Vič preko 9.000, v občini Logatec, 
kjer je nad 7.000 prebivalcev, pa je 
samo en poravnalni svet). Najboljše 
stanje je v kamniški občini.

Poravnalni sveti so zadnje čase

nega dela. Potrebno pa je, kot so 
dejali čto.ni SZDL. zgraditi v Osil
nici vodovod; več vasi je še brez 
elektrike, tudi pota do posameznih 
vasi je potrebno popraviti. Vse to 
so problemi o katerih je potrebno, 
da novoizvoljeni odbor krajevne or
ganizacije vodi račun in pomaga 
aktivizirati ljudi za rešitev vseh teh 
vprašanj. Ni s tem rečeno, da mo
ra vse to napraviti odbor krajevne 
organizacije SZDL sam, za rešitev 
so predvsem odgovorni krajevni od
bori posameznih vasi, odbor SZDL 
in člani pa so dolžni pomagati. Za j 
vse te akcije je potrebno sodelo- ! 
vanje vseh delovnih ljudi posamez
nih krajev in tu je naloga SZDL, 
da pomaga krajevnim odborom pri- | 
praviti politično in organizacijsko 
izvedbo teh del. Ljudje so priprav
ljeni delati prostovoljno, potrebna 
je samo pravilna organizacija.

Na konferenci v Osilnici so go
vorili tudi o združitvi KZ. Člani 
SZDL so to pravilno razumeli.

V Fari so aktivno delali z orga
nizacijo tečajev prve pomoči, ki jih 
je organiziral RK. Tudi šolska za
druga je dosegla lepe uspehe; zato 
je dobila okrajno in republiško na
grado za svoje delo. Tudi kulturno 
prosvetno delo je bilo v Fari zelo 
razgibano. Seveda je tudi v Fari 
še dovolj ostalih vprašanj in pro
blemov, ki .jih je potrebno rešiti.

Na konferenci v Strugah so spre
jeli v program izgradnjo primerne 
stavbe, kjer bi imelo svoje prostore 
kulturno prosvetno društvo, zdrav
stvena postaja, krajevni urad >n 
organizacije. Ce bo krajevni odbor 
in odbor SZDL s tem delom tako 
odločno nadaljeval, bo program 
uresničen.

V Banja loki je problem gradnja 
šole in ureditev potov, Bistveno | 
vprašanje je tudi, kako se sredstva ■ 
ki jih daje ObLO izkoristijo. Alj 
se poleg teh sredstev iščejo tudi 
lokalni 'viri, da bi se s temi sred
stvi čimveč napravilo ali ne? Pri 
teh vprašanjih je sodelovanje čla
nov SZDL spet nujno potrebno.

Vse to so problemi dela novih 
odborov krajevnih organizacij 
SZDL. Nove krajevne organizacije 
SZDL so Se kadrovsko in številčno 
okrepile, zato je možna aktivizaci- 
ja članstva potom sekcij, ki so no
va oblika dela v reševanju posa
meznih vprašanj in problemov. Na 
konferencah je bilo podanih dovolj 
dobrih predlogov. -S

Poravnalni sveti
dosegli zelo lepe uspehe. Od preko 
1.290 primerov, kolikor so jih ob
ravnavali, so dosegli pri 776 sporih 
poravnavo. Vsekakor zelo lep uspot} 
poravnalnih svetov, vendar pa ?' 
želeli, vsaj v nekaterih krajih. & 
povečano dejavnost.

Na posvetovanju so se pogovorili; 
tudi o različnih težavah, s katerim* 
se poravnalni sveti borijo. Pred
vsem je pereče vprašanje denarja, 
še najbolj v občinah, kjer niso pred
videli v planu letnih proračunskih 
izdatkov izdatke poravnalnih sve
tov. To je tudi privedlo do neka
terih nepravilnosti v delu porav
nalnih svetov (pobiranje taks od 
strank!), kar se nikakor ne bi sme
lo dogajati. Prav zato je bil budi 
upravičen sklep tega posveta, naj 
se priporoči občinskim ljudskim od
borom, da v bodoče predvidijo sred
stva za kritje tekočih stroškov po
ravnalnih svetov.

Križem po Evropi
IA er smo imeli v programu ostati v Londonu 
|Xvcč dni, smo se za ogled temeljiteje pripra

vili, posebno za samo filatelistično razstavo. 
London ima poleg arhitektonskih in umetnostno 
zgodovinskih zanimivosti tudi še posebno vrsto 
življenja, ki izvira iz stroge konzervativnosti pre
bivalstva. Zaradi razsežnosti mesta smo naredili 
prvi dan obhod z avtobusi z daljšimi postanki. 
Ogled VVestnVnsterske katedrale in opatije nam 
je nudil mnogo lepega. To cerkev so gradili več 
stoletij, končana pa je bila 1760. Tudi ta je zi
dana v gotskem slogu. Takoj pri vhodu je v glavni 
ladji grob neznanega vojaka, pa tudi sicer' je tu 
veliko marmornatih grobnic slavnih Angležev. V 
tej cerkvi sc vrš:jo tudi kronanja angleških vla
darjev. Ko smo bili v cerkvi, je bila vsa velika 
glavna ladja v jeklenih stavbenih odrih. Opozo
rili so nas, da Angleži ne želijo, da bi dobila no
tranjost cerkve starinsko patino, zato večkrat mar
mornato oblcgo ostrgajo in nanovo osvetlijo, da iz- 
glcda kot n va. Znamenito in veličastno katedralo 
Sv. Pavla smo si ogledali samo od zunaj, ker jo 
še vedno popravi la jo, ker Je b:la zelo razpokana 
zaradi I udega bombardiranja bližnje okolice. Po

selili smo muzej Victorija-Albert na Cronnwell 
Road. Prešli smo tudi ulico časopisnih založništev 
Fleet Street. Tu so uredništva vseh časopisov, ka
terih naklade gredo dnevno v milijone izvodov. 
Vodič nam je pojasnil, da propade vsak časopis, 
katerega dnevna naklada pade izpod 2 milijona iz
vodov. Tako je končal prav te dni leta 1846 usta
novljeni Neys Chronicle, ker je naklada padla na 
ca. 1 milijonov izvodov, kar pa ni zadostovalo za 
kritje stroškov. Zanimiv je velikanski trg Trafalgar 
z ogromnimi vodometi in visokim obeliskom, ve
like umetniške vrednosti, na katerem stoji kip 
slavnega admirala Nelsona. Od tu smo zavili po 
ulici preko Temzi. Po sredini te ulice je veliko 
spomenikov znanih generalov osvajalcev angleških 
kolonij. Tudi tu je naredil čas svoje. Generali v 
bronu so ostali, kolonije so pa šle.

V tej ulici je tudi palača Horse Guards, pred 
katero so stražarji na konjih, ki stojijo nepremično 
kot kipi, oblečeni pa so v stare viteške oklepe. 
Ta palača je vojašnica kraljičine garde oziroma 
komande garde. Preko vvestminsterskega mostu 
smo prišli do veličastne palače angleškega parla
menta. Palača je posnetek romansko-gotskega slo

ga, zidana pa je bila v letih 1840 do 1850. Na vi
sokem stolpu je bila izobešena državna zastava, 
kar pomeni, da je parlament tedaj zasedal. Od tu 
smo šli v pravi center starega Londona. Tu mi je 
ugajala stara trdnjava Tower of London. Ta trd
njava je bila nekdaj rezidenca kraljev, opremljena 
pa je s pohištvom in orožjem še iz raznih stoletij. 
Straže so vse v živopisanih starinskih oblekah, po 
dvoriščih se sprehajajo in preletavajo_ črni kro
karji, kateri imajo v državnem proračunu svojo 
postavko. Tu so shranjeni tudi državni kronski 
zakladi. Kar precej je tega dragega ,šodra'. v vseh 
oblikah, ki narodu verjetno kaj malo koristi. Takoj 
ob tej trdnjavi je znameniti dvižni most preko 
Temze. Ta konstrukcija železnega mostu je tako 
veličastna, da na stotine tursitov ure in ure opa
zuje, kako se most dviga, da lahko plovejo rečne 
ladje v zaželene smeri, nakar se most zopet zapre.

Kar utrudljiv dan je bil in smo si že pošteno za
želeli počitka. Drugi dan smo si ogledali, seveda 
samo od zunaj, hišo št. 10 na Downing Street. To 
je namreč rezidenca vsakokratnega predsednika 
britanske vlade. To je stara hiša, ki bi jo naši 
urbanisti dali že zdavnaj porušiti zaradi varnosti. 
Hiša je v stalnih popravilih in je zasluga, da je 
še vedno naseljena, samo angleško trmasta kon
servativnost. V tej hiši je prebivalo od leta 1735 
dalje kar 42 premierov.

Vodič nam je pokazal hotel »Helton«, s kate
rega terase turisti lahko fotografirajo kraljico, ka
dar se sprehaja po parku Buckinghamske palače. 
Da je to hotelu precej donosno, je razumljivo. Buc
kinghamska palača je kraljevska rezidenca, pred 
katero se menjava dnevno ob 11. uri dvorska stra
ža s posebnim pompom in ceremonialom iz davnih 
stoletij. Ta parada straže privabi dnevno pred 
Palačo tisoče turistov. Visoki gardisti v medvedjih

kučmah so tega že navajeni in delajo svoje cere
monije kamenito mrkih obrazov. Ugajala mi Je 
gardna godba, ki je imela med to izmenjavo kon
cert. Pri izmenjavi sodeluje ca. 400 gardistov. Te 
so tudi lepi, čisti in urejeni parki z značilno ru- 
meno-zeleno angleško travico, pokošeno kot pre
progo. V splošnem je v Londonu veliko razscžniM 
parkov, ki so posebno ob sobotah polni meščanov.

Skoraj obvezna pot vsakega turista je v muzej 
voščenih figur v naravni velikosti. To je zn ame
ntia hijto, »Madamc Tussand«. Videli smo tudi fi
guro maršala Tila. Redkim še živečim osebam, 
razen članom kraljevske družine Anglije, posta-) 
vijo v tem muzeju figuro. V kleti muzeja je tako- 
zvani oddelek grozot. Tu so lutke svetovno znanih 
zločincev in njihovih žrtev. Med temi ubijalci in 
morilci so tudi figure Hitlerja, Gobelsa in Giiringa. 
Ti so zaščiteni s posebno mrežo, ker se je nad temi 
lutkami znesel že marsikateri turist in tako je bil« 
treba vedno popravljati te bulice. Tudi znani zlo
činec, ki je končal 11 let po sodbi v plinski celici 
Carly Chessman je že dobil mesto v tem muzeju, 
seveda samo njegova figura in vse njegove žrtve.

Sedanji lord Morrison of Lambeth, prvak labu
ristične stranke, je dal, ko je bil še župan Lon
dona, zidati znameniti most Waterloo preko kate
rega smo prišli do ogromne palače Royal Festival 
Hall, za katere zidavo se je tudi on zavzemal. V 
tej nadvse moderni palači je bila v vseh nadstrop
jih in dvoranah razvrščena filatelistična razstava, 
torej cilj mojega potovanja. Ta razstava je bila 
drugačna kot sem jo videl lansko leto v Palerml 
na Siciliji.

(Konec prihodnji#
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Kdo lahko opravlja šoferski izpit
pit oz. tisti inštruktorji, ki imajo 
od TNZ izdano potrdilo.

S tem je zagotovljeno, da bo kan- 
j didat prisiljen temeljito se priučiti 

vse večje število voznikov-šoferjev. motornemu vozilu, da bo tehniko 
pa ima tudi neljube posledice —j vožnje dodobra obvladal. Istočasno 
iporast nesreč na naših cestah, ki' pa bo to garancija, da v bodoče ne

Kriterij za opravljanje šoferskih 
izpitov je iz leta v leto ostrejši. To 
je potrebno zaradi naglega porasta 
motorizacije. Porast motorizacije in

Ko bo velik bo tudi on postal motorist
povzročajo naši skupnosti milijon
sko gospodarsko škodo.

| bo več na hitro pečenih šoferjev, 
j ki prispevajo k porastu prometnih 

Poleg ostrejših kazni za prekrške nesreč.
v javnem prometu je v letošnjem 
letu TNZ podvzelo nadaljni korak 
za prehodno selekcijo kandidatov — 
bodočih šoferjev.

Po novem ima sicer pravico de
lati šoferski zipit vsak kandidat, 
državljan FLRJ. ki je dopolnil 18 
leto (oz. 17 leto, toda samo za šof. 
‘zpit kategorije A — motorna ko- 
lesa do 125 cctn).

Pravico' poučevanja kandidatov 
Za šoferski izpit imajo izključno 
sarbo inštruktorji, ki so opravili iz*

Inštruktor bo dal pristanek kan
didatu le takrat, kadar bo prepri
čan, da je kandidat »zrel« za šo
ferski izpit. Pri Avto moto društvih 
širom Slovenije je dovolj poklicnih 
inštruktorjev, ki bodo ta posel so
lidno opravljali in kandidatom nu
dili potrebno znanje. Onemogočeno 
pa ie s tem delo tako imenovanim 
»šušmarskim« inštruktorjem, ki so 
poučevali kandidate in pri tem vr
šili neregistrirano obrtno poslova
nje in so si pridobili postranski za
služek.

Ta ukrep TNZ je vsekakor po
hvale vreden. Avto moto društva 
pa bodo morala glede na nove po
goje skrbeti za to, da bodo organi
zirala dovolj tečajev in dali na 
razpolago svoje inštruktorje in vo
zila, kajti le tako bo ukrep TNZ 
dosegel svoj namen. G. V.

Rokometno 
prvenstvo končano

Na pobudo ljubljanske podzveze 
je bila ustanovljena dolenjska ro
kometna liga, in sicer z namenom, 
da se poživi športna dejavnost v 
Višnji gori, Igu, Šentvidu, Stični 
in na Grosupljem. V ligo se je 
vključila tudi ekipa Ribnice, da bi 
tako dala svoj delež k razvoju 
športa na Dolenjskem.

V Ribnici je nova športna pa
noga naletela pri mladini na velik 
odmev. V rokometno ekipo se je 
vključila delavska, kmečka, pa tudi 
študentska mladina. Rokometna 
ekipa Ribnice je kmalu pokazala 
uspeh. Zmagovala je doma, kakor 
tudi na tujih igriščih. Končni iz
kupiček je deset točk od petih te
kem. To je uspeh, ki se ga ni nihče 
nadejal. Razveseljivo je tudi to, da 
je bilo na vsaki tekmi več gledal
cev, ki so vneto bodrili svoje igral
ce.

Jesenski del tekmovanja je kon
čan in ekipa Ribnice ima štiri toč
ke prednosti pred drugo plasirano 
ekipo Višnje gore. V spomladan
skem delu tekmovanja imajo Rib
ničani vse možnosti, da osvojijo 
prvo mesto. To pa bi jim odprlo 
vrata za vstop v višjo ligo. To pa 
je tudi želja vseh ljubiteljev roko
meta v Ribnici.

Za tak lep uspeh gre zasluga 
vsem igralcem kakor tudi upravi 
TVD Partizan, ki ie ekipi nudil vso 
pomoč.

Prosvetno društvo Videm-Dobre- 
polje je v začetku preteklega me
seca podalo obračun dela v prete
kli sezoni. Udeležba na občnem 
zboru je bila lepa; udeležila se ga 
je v veliki večini mladina našega 
področja. Poročilo je pokazalo, da 
je bilo delo društva plodno. Delo 
je bilo razdeljeno na več sekcij, 
katere so vodili izkušeni člani, 
predvsem pa tisti, ki so bili na te
čaju v Kopru.

Izobraževalna sekcija je skrbela 
za predavanja in je bila zato po-

ObLO. V enem prostoru .je knjiž- 
niča, drugi pa je namenjen za klub/ 
Oba prostora je lepo uredila mla
dinska organizacija s prostovoljnim 
delom.

Problem knjižnice je bil dolgo 
pereč. Sedaj je vsaj urejeno glede 
prostora; je pa še veliko pomanj
kanje novih knjig. Zaradi pomanj
kanja sredstev je bila letos nabav
ljena samo ena zbirka knjig, kar 
je pa premalo za velik krog bral
cev. Knjižnico bo treba tudi opre
miti.

Gibanje prebivalstva
RIBNICA

VELIKE LAŠČE
Poročila sta se; Miklič Jože, de

lavec iz Ceste 64 Dobrepolje, star 
27 let in Zmc Jožefa, gospodinja 
iz Laporja 10, stara 34 let.

Umrla je Janežič Marija iz Tur- 
.iaka 22, stara 82 let.

KOČEVJE
Poročili so se: Režonja Jože voz

nik iz Livolda, star 23 let in So- 
Gi cla, gospodinja iz Livold3 

54, stara 21 let. Gašparac Vladimir 
uslužbenec iz Kočevja, Trg svobode 
5, star 26 let in Košmrlj Marija, 
uslužbenka iz Kočevja, Trg svo-! 
bode 5, stara 17 let.

V Ljubljani so se poročili ing. 
Remžgar Stanislav iz Kočevja, Ko
lodvorska 2, star 32 let in Košir 
Andreja iz Kočevja, Trg svobode 
38, stara 23 let, Boldar Rafael iz 
Rudnika 23, Kočevje, star 27 let in 
Gošnik Elizabeta iz Rudnika 90, 
Kočevje, stara 21 let, Ule Emil, iz 
Kočevja, Podgorska 5, star 27 let 
in Putre Marta iz Šalke vasi 89, 
stara 25 let.

Rodila je Terbuc Zora, gospodi- 
n.ia .z Koblarjev 9 dečka Sreč-

a' Y., ljubljanski porodnišnici pa 
so rodile: Vidmar Jožefa iz Koblar- 
-1 fy 28 — d*kl.’co Jožico, Okorn Ma
rija iz Kočevja, Rudnik 21 — d°č- 
ka Tomislava, Ceglar Anica iz Ko
čevja, Roška c. 4 — deklico Van
do, Urh Vera iz Kočevja, Trg svo
bode 21 — deklico Leo, Tršič Pav
la iz Kočevja, Rudarsko naselje — 
deklico Olgo, Gore Nežka iz Ko
čevja, Ulica Jožeta Šeška 1 — deč
ka Romana. Troha Ivanka iz Ko
čevja, Cankarjeva I — deklico 
^lonko, Ponikvar Mihaela iz Kočev- 
,]a. Trata 6 — dečka Zmaga. Go- 
l.levšček Marija iz Dolge vasi 16

deklico Tatjano, Iglič Ana iz 
^Mahovnika — dečka Dušana in 
Eevstek Lojzka iz Livolda 14 — 
’u^čka Andreja.

Umrl
16,

je Petek Jože iz Gorenja
“: star 53 let (umrl je v ljubljan

ski bolnišnici).

■!!“ -10-
•lADRAN, Kočevje: odi 18. do 20. 

novembra nemški barvni vista- 
vision film »Ti si moja pesem«,
20. novembra cinemascopska ri
sanka »Pisani program«, 21. no
vembra francoski film »Splet
kar«, od 22. do 24. novembra
veu!ki J1" »Nedokončana po-'roma j ameriške dolarje. Tekoči račun
amerišk? Ž ° ■ /tnYmbra I 600-713/1-265 pri Komunalni banki vmenški cnemascopski barvni I Ljubljani, podružnica u Kočevje

film »Hrepenenje za moškim«. 
SVOBODA, Rudnik: 19. in 20. no

vembra francoski film »Zločin 
in kazen«, 26. in 27. novembra 
italijanski film »Nezvesta«. 

RIBNICA: 19. in 20. novembra
ameriški barvni cinemascopski 
tilm »Nasvidenje Rim«, 26 in 27 
novembra ameriški film »Obte- 
zilna priča«.

DOBREPOLJE: 19. in 20. novem
bra ameriški barvni film »Visoki 
jezdec«, 23. novembra francoski 
film »Vlačuga vredna spoštova
nja«, 26. in 27. novembra fran- 
cosko-italijan. barv. film »Avan
ture Kazanove«.

PONIKVE: 24. novembra francoski 
film »Vlačuga vredna spoštova
nja«.

LOŠKI POTOK: 20. novembra
madžarski film »Dvanajst zadet
kov«. 27. novembra sovjetski 
barvni film »Noč in megla in 
»V tretjakovski galeriji«. 

SODRAŽICA: 19. in 20. novembra 
cinemascopski barvni film »No
tredamski zvonar«, 26. in 27. no
vembra barvni film »Jenki na 
dvoru kralja Artura«.

VELIKE LAŠČE: 19. in 20. no
vembra italijanski film »Bele no
či«, 26. in 27. novembra nemški 
barvni film »Moja lepa mama«. 

KOČEVSKA REKA: 19. in 20. no
vembra ameriški barvni film 
»Ples na vodi«, 23 .novembra 
francoski film »Juliette«, 26. in 
27. novembra jugoslovanski film 
»Vrata ostanejo odprta«. 

PREDGRAD: 19. in 20. novembra 
jugoslovanski film »Črni biseri«, 
26. in 27. novembra nemški barv
ni film »Lažni kapetan«, 

OSILNICA: 20. novembra ruski
film »Vaša Zeleznova«, 27. no
vembra italijanski film »Kroni
ka revnih ljubimcev«.

BROD NA KOLPI: 19. in 20. no
vembra film »Izgubljeni čas«, 26. 
m 27. novembra češki film »Vol
čja jama«.

ČESTITKA
Tovarišici Poklukar Betki, učite

ljici tečaja »Singer« za njeno dvoj
no praznovanje iskreno čestitamo, 
ter se ji zahvaljujemo za njeno 
požrtvovalnost.

Tečajnice II. razreda

PRODAM
Prodam motorno kolo »Vespa«, 

150 ccm, po zelo ugodni ceni. Naslov 
v oglasnem oddelku »Novic«.

IZGUBLJENO
Na službenem potovanju od di

rekcije »Zidar« Kočevje do Reke je 
bila izgubljena rjava aktovka, v 
kateri je bila gradbena dokumen
tacija nekaterih objektov za Reko 
in nekaj drugih poslovnih dopisov. 
Poštenega najditelja prosimo, da jo 
vrne v tajništvo SGP »Zidar« Ko
čevje.

PREKLICI
Preklicujem besede, ki sem jih 

govoril o Francu Benčini, ker so 
bile neresnične.

Anzelc Anton, Mali log 17, 
p. Loški potok

Kulturna razgibanost
vezana z Delavsko univerzo na 
Grosupljem. Vso zimsko sezono so 
se vrstila predavanja v okviru šole 
za starše. Predavanja so bila en
krat tedensko. Obi^k je bil dober. 
Posebno so se udeleževali starši, ki 
pravilno skrbijo za vzgojo svojih 
otrok. Tudi v letošnji sezoni je šo
la že začela z rednimi predavanji. 
Obisk je zelo lep.

V pretekli sezoni je zaključila z 
delom tudi večerna politična šola 
za odrasle. V šoli je 17 kandidatov

Na splošno so finančne težave 
precejšnje. Z njimi se je ukvarjal 
gospodarski odbor društva. Ker je 
društvo odvisno od dotacij in so 
te dotacije premajhne, je razum
ljivo, da ne morejo pokriti vseh de
janskih stroškov.

Klubska sekcija se je letos ukvar
jala predvsem z ureditvijo in opre
mo kluba, vendar pa zaradi pre
majhnih finančnih sredstev niso 
mogli uresničiti svoje naloge. Upa
mo, da bo v prihodnjem letu le

v Dobrepolju

Preklicujem vse neresnične bese
de, katere sem izrekel proti Jakobu 
Vidervolu glede lova.

Starc Štefan, Dolenja vas 
* * *

Preklicujem žaljive besede, ki 
sem jih rekel Govžetu Vinku in se 
zahvaljujem, da je odstopil od 
tožbe.

Rigler Jože, kovač, Breg 

IZJAVA
Podpisana Brezec Marija iz Li

volda št. 19 ne morem trditi, da bi 
Veselič Jože kradel šunko v go
stilni,

Brezec Marija 

OPRAVIČILO
Obžalujem, da sem govoril ne

resnične stvari proti Martinu Liscu 
iz Podna št. 1 in se mu zahvalju
jem, da je odstopil od tožbe.

Zdravič Ivan, Brsnik št. 1

Izdaja ln tiska CZP »Kočevski tisk« v 
Kočevju. Urejuje uredniški odbor. Od
govorni urednik JANEZ MERHAR. — 
Uredništvo ln uprava v Kočevju, Ljub
ljanska cesta 14-a, telefon uredništva 
in uprave 3-89. Naročnina je 500 din, 
polletna 250 din in jo je treba plačati 
v naprej. Za inozemstvo 1000 din ozi-

ZAHVALA
Ob tragični smrti mojega moža 

FRANCA ORAŽMA
se naj iskrenejše zahvaljujem vsem, 
ki so sočustvovali z nami in nam 
pomagali. Posebna zahvala Majdi 
in Milki Gornik, ki sta našli po
grešanega. Nadalje se zahvaljuje
mo sindikalni podružnici in celot
nemu kolektivu Gozdne uprave Sta
ra cerkev, postaji LM Kočevje in 
Rdečemu križu v Stari cerkvi za 
materialno pomoč. Zahvaljujemo se 
tudi ^šolskemu osebju in otrokom za 
izraženo sožalje.

Žalujoča žena Pavla Oražem z 
otroki in sorodstvo.

opravilo vse izpite in tako končalo 
osemletno šolo. Tudi ta šola je bila 
ustanovljena na pobudo izobraže
valne sekejie.

Dramska sekcija je v glavnem 
skrbela za pripravo na raznih aka
demijah in proslavah ter delovala 
skupaj z mladinsko pevsko sekcijo. 
Mladinski pevski zbor iz Vidma je 
v pretekli sezoni zasedel prvo me
sto na občinskem tekmovanju na 
Grosupljem in se zato udeležil tek
movanja v Ljubljani. Zelo lepo je 
bila organizirana oddaja pod na
slovom »Pokaži kaj znaš«. Nasto
pali so predvsem pionirji in mla
dina.

Dramsko delo je bilo prikazano 
v pretekli sezoni samo eno, in še 
to z gostujočimi igralci z Grosup
ljega. Organiziran je bil nastop 
»Beneških fantov«, »Zadovoljnih 
Kranjcev« in pa uspel koncert slo
venskih narodnih pesmi Prosvetne
ga društva iz Kranja.

V tej sezoni je dobilo društvo 
dva nova prostora v stavbi bivšega

OBVESTILO
Avto moto društvo Kočevje ob

vešča interesente, da se bo začel 
šoferski tečaj 

dne 12. decembra 1960 ob 19. uri v 
prostorih gimnazije.

Prijave sprejemamo v društveni 
Pisarni (v zgradbi ObLO III. nad
stropje) do vključno 10. decembra.

Članarina znaša 4.000 dinarjev 
in se ne vrne.

ŠTK — AMD Kočevje

ANUŠKA, ANUŠKE, ANUŠKI...
ANUŠKA odhaja iz našega ko

lektiva, naše ANUŠKE ne bo več 
med nami, ANUŠKI želimo mnogo 
lepega v novem okolju, kajti ANU- 
ŠKO vsi cenimo, ker pri ANUŠKI 
bo vsakdo našel toplo besedo in 
razumevanje. Zato si mi, kolegi in 
včenci, želimo še srečanja z ANU- 
ŠKO.

So long, ANUŠKA!

Delavska univerza Kočevje
Študij aktiva prosvetnih delav

cev: Janez Volčič, »Rušenje kolo
nialnega sistema v svetu in položaj 
v osvobojenih afriških in azijskih 
deželah«.

Predavanje bo v ponedeljek 21, 
novembra ob 18. uri v šoli Mirka 
Bračič

21. novembra, oziroma 22., se 
pričnejo predavanja v šoli za starše.

Program:
Kako v našem okolju rešujemo 

problem družine in otroka. Zakon
sko življenje (Duševna higiena za
konskega življenja). Zdravnik sve
tuje zakoncema. Popolna in nepo
polna družina. Kako si ustvarimo 
prijeten dom. Kako pomagati otro
ku pri učenju. Otrok, knjiga in 
film. Kam s šolarji v prostem času. 
Pred izbiro poklica. Najpogostejše 
vzgojne težave. Vi sprašujete — 
mi odgovarjamo.

Šolnina 300 din za vso sezono. 
Vpis na Delavski univerzi do 22. 
novembra. I. predavanje za Rudnik 
— 21. novembra ob 18. uri v Domu 
rudarjev; za Kočevje — 22. novem
bra ob 19. uri v šoli M. Bračič 

Sola za mlade s programom: 
Družina v socialistični družbi. 

Kaj morata vedeti fant in dekle o 
sebi. Odnosi med fantom in dekle
tom. Ljubezen in spolnost. Zrelost 
za zakon in izbira zakonskega dru- 
Ra. Od spočetja do poroda. Pogoji 
srečnega družinskega življenja. 
Razvo'ne težave mladega človeka. 
Nekaj o lepem vedenju. Mladi ljud
je in moda. Vi sprašujete — mi 
odgovarjamo.

Vpis od 17. leta starosti dalje — 
šolnine ni.

I. predavanje bo v torek, 22. no
vembra ob 19. uri v gimnaziji. 

JEZIKOVNI TEČAJI:
Vse, ki ste se vpisali v jez:kovne 

tečaje DU prosimo, da pridete v 
torek 22. novembra ob 18. uri na 
sestanek s predavatelji. Sestanek bo 
v gimnazijskem poslopju. S preda
vatelji se boste pogovorili o sestavi 
urnika.

Velja za vse prijavl.ience za za
četni in nadaljevalni nemški oziro
ma angleški tečaj.

ustanovljen klub na Vidmu, kar bo 
posebno ustreženo mladini.

V okviru društva -deluje tudi kino 
na Vidmu. Filme posreduje tudi 
kino v Domu počitka v Ponikvah. 
Za filmske predstave v Dobrepolju 
je veliko zanimanje.

KONFERENCE 
AKTIVOV IMS

Letne konference aktivov- LMS v 
kočevski občini so v polnem teku. 
V nekaterih aktivih, kot na pri
mer v šolskih aktivih, pri »Zidar
ju«, »Avtu«, Fari, - so letne konfe
rence zelo dobro pripravili. V ne
katerih aktivih pa so konference 
bolj slabo organizirali. Doslej so 
imeli konference v petnajstih akti
vih. Poletg teh pa je bilo še pet 
ustanovnih sestankov, in sicer v 
Podpreski, Štalcarjih, Koprivniku, 
»Inštalaciji« in »Mizarju«.

Zanimivosti
# ALKOHOLISTKE

V ZAHODNI NEMČIJI
Alkoholizem je postal v Zahodni 

Nemčiji problem pri ženskah. Po
licijski statistični podatki kažejo^ 
da je dvanajst odstotkov znanih 
not ornih pijancev ženskega spola. 
Glavni razlogi, da si ženske iščejo 
uteho v alkoholu so: osamljenost, 
spori v zakonu, preutrujenost pri 
delu in bolezni.

# 30 MILIJONOV LJUDI 
UMRE ZARADI LAKOTE

Kaj so nerazvite dežele? Seznam 
nerazvitih držav, ki ga je sestavila 
OZN, vsebuje preko sto dežel. Sem 
sodijo vse azijske dežele (razen Ja
ponske), vsa Afrika (razen Južno
afriške unije), vsa Južna in srednja 
Amerika, v Evropi pa Turčija, Gr
čija, Španija, Portugalska, Islan
dija in Južna Italija.

Za vse te dežele je značilen iz
redno nizek življenjski standard, 
enostranska kmetijska struktura, 
naglo naraščanje prebivalstva in 
želja po nagli industrializaciji. V 
nerazvitih deželah živi večina pre
bivalstva v nepopisni revščini. Pa 
podatkih OZN je slika v nerazvitih 
deželah takale:

Letno umre 30 milijonov ljudi 
zaradi lakote, 80 % prebivalstva je 
stalno podhranjenega in tako oslab
ljeno, da redkokdaj dosežejo 30 ali 
40 let življenja, od 900 milijonov 
otrok pod 15 leti jih okoli 5(10 mi
lijonov strada, več sto milijonov 
ljudi prebiva v stanovanjih, ki so 
slabša od hlevov, 60 % prebivalstva 
je nepismenega. In na kraju: 30 % 
svetovnega prebivalstva, predvsem 
v industrijskih državah, uživa 80 % 
dobrin tega sveta, medtem ko se 
mora 70 % vseh ljudi zadovoljiti s 
ostankom.

# STARA NOVOPOROČENCA
V Florenci sta se poročila 81-let

ni upokojeni višji uradnik in bivša 
pevka, ki ima prav tako 81 let že 
za seboj. Novoporočenca sta se ime
la rada že od desetega leta naprej. 
Vse življenje sta si vzajemno po
magala in slednjič sklenila, da se 
poročita. Tudi v tem primeru je 
imel prav ljudski pregovor, da »lju
bezen ne zarjavi«.

od tu in tam
v

ZAMENJAVA 
VOZNIŠKIH DOVOLJENJ
Odsek za splošne in notranje zadeve pri Občinskem ljud

skem odboru v Ribnici obvešča vse voznike motornih vozil, 
poklicne in amaterske, da bo na podlagi 83. člena Pravilnika 
o voznikih motornih vozil Tajništvo za notranje zadeve pri 
OLO Ljubljana zamenjavalo vozniška dovoljenja za vse ob
močje okraja Ljubljana.

Vsi vozniki motornih vozil oddajo v zamenjavo svoje vozni« 
ško dovoljenje pri organu za notranje zadeve ObLO Ribnica.

Vozniška dovoljenja lahko zamenjajo v Ribnici samo tisti, 
ki imajo stalno bivališče na območju ObLO Ribnica.

Vozniška dovoljenja se bodo sprejemala v zamenjavo na 
tukajšnjem odseku za notranje zadeve pri ObLO Ribnica v 
stavbi občine, in sicer soba št. 1 (sejna dvorana) vsak navedeni 
dan od 7. ure zjutraj do 19. ure zvečer po začetnih črkah pri
imka voznika.

Za celotno občino Ribnica se bodo vozniška dovoljenja po
birala dne

7. decembra 1960 od začetne črke A do I
8. decembra 1960 od začetne črke J do R
9 .decembra 1960 od začetne črke S do Z
Tukajšnji' odsek za notranje zadeve bo izdajal voznikom 

motornih vozil potrdila o prejemu vozniškega dovoljenja, ki 
bo nadomeščalo vozniško dovoljenje do prevzema novega voz
niškega dovoljenja.

Novo vozniško dovoljenje pa bodo morali vozniki motornih 
vozil dvigniti v roku 8 do 10 dni po oddaji prejšnjega, zopet 
pri tukajšnjem odseku za notranje zadeve v Ribnici.

Vozniki motornih vozil morajo v ta namen predložiti tu
kajšnjem odseku za notranje zadeve staro vozniško dovoljenje, 
izpolnjeno tiskovino, dve sliki prosilca v velikosti 3,5 X 4,5 cm 
in 350 din v gotovini za poravnavo stroškov zamenjave vozni
škega dovoljenja oziroma plačila novega vozniškega dovoljenja, 
ter 100 din v gotovini za brošuro »Vzemi si čas — ne življenje«, 
ki jo je izdala republiška komisija za varnost prometa.

Poklicni vozniki »D« kategorije pa poleg tega še zdravni
ško spričevalo, ki ne sme biti staro več kot 6 mesecev in mora 
biti izdano od zdravnika, ki je pooblaščen pregledati kandidate 
za voznike motornih vozil.

Za območje občine Ribnica so za ta pregled pooblaščeni 
v Zdravstvenem domu Kočevje:

dr. Miran Cilenšek
dr. Jože Marolt
Na fotografiji mora biti voznik slikan od spredaj, brez po

krivala, pač pa z očali, če jih redno nosi in je z zdravniškim 
pregledom ugotovljeno, da jih potrebuje, kadar vozi motorno 
vozilo.

Potrebne' tiskovine za zamenjavo vozniškega dovoljenja 
dobijo vozniki motornih vozi! pri tukajšnjem odseku za notra
nje zadeve v Ribnici I. nadstropje, soba št. 8.

Opozarjamo vse voznike motornih vozil, da morajo biti pri
ložene fotografije novejšega datuma in dobro izdelane, ker v 
nasprotnem primeru jih ne bomo sprejeli. Ravno tako opozar
jamo vse, da bodo vozniška dovoljenja, izdana po določbah Pra
vilnika o voznikih motornih vozil (Ur. list FLRJ. št. 31/52) pre
nehala veljati z dnem 31. XII. 1960.

Vse voznike motornih vozil opozarjamo, da knjižice ozi
roma vozniška dovoljenja oddajo točno določenega dne, ker se 
pozneje ne bodo več sprejemala.

Iz pisarne odseka za splošne in notranje zadeve 
pri ObLO Ribnica
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SAMO ZA US . . .

Avtobus med zapornicama
ZAVORE ZELENEGA AVTOBUSA SO ZAJEČALE, POTNIKE 

JE SUNEK VRGEL NAPREJ, PRED OČMI PA JIM JE ZAMIG
LJAL RUMENO-RDEC DROG ŽELEZNIŠKE ZAPORNICE. ZOPET 
SUNEK NAPREJ, UDAREC Z LEVE STRANI, AVTOBUS IN POT
NIKI V NJEM SO V SMRTNEM STRAHU ZASTOKALI... RO
POT VLAKA, PRASKETAJOČE TRGANJE PLOČEVINE IN ŽVEN
KETAJOČE LOMLJENJE SIP... IN UDARJANJE ŽELEZNIH 
KOLES V STIKIH MED TRAČNICAMI. IN KRIK NA SMRT PRE
STRAŠENIH POTNIKOV. SAMO DROBEC SEKUNDE IN BILO JE 
KONEC... AVTOBUS MED ZAPORNICAMA...

Nekaj pred pol osmo uro zjutraj 
v soboto, 12. novembra ... Zeleni 
avtobus kočevskega podjetja Avto, 
ki vozi na relaciji Brod na Kolpi—
Ljubljana, je odpeljal s postajali
šča v Ortneku. Avtobus je bil poln, 
nekaj potnikov je stalo. Megleno- 
sivo jesensko jutro. Nato prvi pre
hod preko proge, škripanje, luči ža
rometov na bližajoči se lokomoti
vi, sunek in udarec v zadnji del 
avtobusa. Vagoni so drveli mimo 
in udarjali ob zvcriženo pločevino.
Potniki v zadnjem delu avtobusa 
so prestrašeno kričali in se stiskali 
na kupu, čim bolj od ranjenega 
mesta...

Vrata so se odprla in prestrašeni, _ 
bledi potniki so hitro izstopili. Vlak I trenutku, ko

rilni zvonec. Vendar tega šofer ni 
več videl, ker je bil preblizu, za
radi ropotanja motorja pa tudi 
zvonca ni več videl... Avtobus je 
zapeljal na progo in bil je ujet 
med zapornice... V tem trenutku 
je bil vlak pri semaforju, dvajset 
ali trideset metrov proč! Ko je stal 
avtobus na sredini proge, ni mogel 
več prosto naprej preko zapornice, 
potniki pa so že opazili bližajočo 
se lokomotivo, ki bo zdaj zdaj uda
rila v sredino avtobusa... šofer je 
pred zapornico naglo zavrl, da je 
potnike vrglo naprej, nato pa ostro 
zavil na levo in se skušal izogniti

iiii

takrat, ko je vlak oddaljen samo 
nekaj deset metrov!... Zakaj smo 
malomarni tam, kjer se igramo s 
človeškimi življenji? V tem prime
ru ni bilo smrtnih žrtev, tudi ra
njen ni bil nihče, vendar... Ven
dar bi lahko bilo bistveno druga
če!... Tu je čakala med zaporni

cama smrt, smrt na nekaj deset 
potnikov! Vendar pa smo vsi pot
niki, ki smo se »udfcležili« trčenja, 
šoferju Lojzetu za njegovo priseb
nost in zato, ker nam je rešil živ
ljenja, toplo hvaležni...!

F. Grivec

\o\o slrelište v Kočei/j«

/-a Vil Il<t IvVU Ul BC -----------

trčenju. Tako je rešil potnike pred 
strahovito katastrofo, še v zadnjem

je Vlak že trčil, je
je obstal..

»Joj, nesreča!...«
»Je kdo mrtev?«
»Jot, joj, joj!...«
»Nihče! Pomirite se, saj ni nič 

hudega!«
Potniki so se polagoma umirili. 

Spuščajoča se zapornica je opla
zila prednji desni del avtobusa, ki 
je zavozil skoraj poševno preko 
ceste, da bi se izognil trčenju... 
Trčenju, ki bi bilo usodno za vse 
potnike v njem. Bledi šofer pojas
njuje nesrečo in si ogleduje raz
mesarjeni zadnji del avtobusa.

Levi zadnji del... Ni ga več, 
•Stalo je le nekaj zveriiene ploče
vine in razbitine sedežev, na kate
rih so še nekaj trenutkov prej se
deli nič hudega sluteči potniki. In 
vsenaokrog drobci šip, deščice, pa
pirji, zaboj z razbitimi jajci in prt
ljaga, ki je zletela iz zadnjega 
prtljažnika...

Kako se je to zgodilo? ...
Zakaj? • ■ •
Da, zakaj?
Ko se je avtobus bližal prehodu

V nedeljo. 13. novembra so v Ko
čevju izročili svojemu namenu novo 
strelišče ob cesti, ki vodi v Dolgo 
vas. Predsednik Ofoč. strelskega od
bora Ivan Arko je ob otvoritvi stre
lišča med drugim dejal, da je bilo 
strelišče po zaslugi nekaterih strel
cev zgrajeno skoro v celoti s pro
stovoljnim delom. Zahvalil se jeza 
pomoč vsem tistim kočevskim pod
jetjem, ki so pomagali z denarjem 
ali materialom. Za požrtvovalno 
delo novega strelišča sta prejela 
diplome Franc Žvab in Milan Ar
ko iz Kočevja.

Piametna nezgodo
Dne 12. novembra okoli 8.30 ure 

je prišlo do prometne nezgode na 
cesti Kočevje—Črnomelj v bližini 
vasi Knežja lipa. Trčila sta osebni 
avtomobil »FIAT — Zastava 600«, 
katerega je vozil voznik Delač Ma
tija iz Kočevja in tovorni avtomo
bil TAM DEUTZ. katerega je vo
zil poklicni voznik Pirkovič Ivan 
iz Kočevja. Voznik osebnega avto
mobila je vozil iz Kočevja proti 
Črnomlju, dočim je voznik tovor

nega avtomobila vozil proti Kočev
ju.

Ker je voznik osebnega avtomo
bila vozil z neprimerno hitrostjo 
in na nepreglednem zavoju zapeljal 
preveč v levo, je trčil v prednji del 
tovornega avtomobila. Človeških 
žrtev ni bilo, lažje poškodovan je 
bil le voznik osebnega avtomobila. 
Škoda povzročena na osebnem in 
tovornem avtomobilu znaša cca 70- 
tisoč dinarjev.

zapeljal avtobus dva metra naprej.
Ljudje so doumeli kaj se je zgo

dilo šele potem, ko so bili zunaj. 
Na zadnjem sedežu, kamor je trčil 
vlak, so sedeli štirje potniki. Mo
ški, ki je sedel na skrajnem levem 
sedežu, je kasneje povedal: »Ne 
vem, kako sem se rešil! Sam se ču
dim! ... še ko sem sedel, sem opa
zil luči na lokomotivi... Prav bli
zu so že bile, tako blizu, da .. 
Skočil sem, z menoj pa Še ostali. 
V trenutku smo bili pred vrati... 
In nato je zaropotalo...« Dekle, 
ki je sedelo poleg njega, je samo 
malo oprasnilo po nogi. Tudi ne
kateri drugi potniki so dobili le 
rah'.e praške...

In zopet se vprašamo, zakaj?! 
Vprašanje, ki ga' bodo razčistili 
pristojni organi... Kdo je. kriv? 
Ali šofer, ki je rešil s svojo izredno 
prisotnostjo duha potnikom življe
nja? Vlakovodja? Postaja? Kdo? 
Vsi, ki imajo opravka s cestnimi 
zapornicami (potniki in šoferji 
namreč), so vedno nestrpni, če 
morajo dalj časa čakati na vlaku divi nju ------------ .

preko proge, so se zapornice pri-1 pred zapornicami. Zakaj setudi tu 
čele spuščati, oglasil se je oporo- niso prvocasno spustile. Zakaj šele

7lasi kiati v siikah

PORAZ!
V devetem kolu tekmovanja v 

ljubljanski nogometni podzvezi so 
odigrali nogometaši »Kočevja« v 
Zagorju prvenstveno nogometno 
tekmo z NK Proletarec.

NK Kočevje je nastopil v tejle 
postavi: Brian. Boben (Jerebičnik), 
Lunder, Komac, Bartolme, Malnar, 
Baštar, Radosavljevič. Štrukelj, 
Lavrih in Uranič.

Na razmočenem in za igro tež
kem igrišču so se najprej znašli 
domačini in po nesporazumu med 
obrambo dosegli vodstvo. Nekaj 
minut kasneje pa je sodnik popol
noma neupravičeno dosodil najhuj- 
šo kazen, ki je bila spremenjena v 
gol — 2 :0. To je bil hladen tuš za 
kočevske nogometaše. Vendar kljub 
temu niso popustili, igrali so naj
prej borbeno, kar jim je kmalu pri
neslo zadetek. V enem izmed na
padov je Radosavljevič spretno po
begnil domači obrambi in zmanj
šal rezultat na 2:1. S tem rezul
tatom se je tekma zakliučila. Do 
konca tekme so imeli kočevski no
gometaši že dovolj priložnosti za 
izenačenje, pustili so neizkoriščenih 
kar pet komerjev. Obramba je kljub 
prejetim golom opravila dobro svojo 
nalogo, posebno vratar Brian. Na
padalci so tudi tokrat preveč kom
binirali in premalo streljali na gol.

S tem porazom je zdrknilo mo
štvo NK Kočevja spet v spodnji 
del lestvice in mu je res potrebna 
zmaga na domačem igrišču.

V predtekmi je mladinsko mo
štvo NK Kočevje izgubilo z mla
dinskim moštvom Proletarca s 4.3.

Prihodnjo nedeljo se bosta v Ko
čevcu pomerili moštvi NK Kočevje 
in NK Olimpija iz Ljubljane.

-B

Sekretar Okraj, strelskega odbo
ra Ljubljana Rudi Matko je v po
zdravnem nagovoru pohvalil ko
čevske strelce za njihovo prizade
vanje.

Po otvoritvi se je začelo tekmo
vanje v streljanju z, malokalibrsko 
puško. Sodelovale so Strelske dru
žine Kočevje-mesto, »Inštalacija«, 
»Jože Šeško«, Ključavničarstvo in 
Rudnik-Šalka vas. Zmagala je eki
pa Kočevje-mesto z 258 krogi.

60 delovnih mest
Občinski ljudski odbor Kočevje 

je na prošnjo Zavoda za zaposlova
nje invalidov Kočevje izdal garan
cijsko izjavo Zavodu za najetje kre
dita za nabavo osnovnih sredstev, 
ki so potrebna za razširitev pletilj- 
skega obrata. Pletiljski obrat na
merava povečati proizvodnjo, ki naj 
bi znašala 165 milijonov dinarjev 
letno, v obratu pa naj bi bilo za
posleno skupno nad 60 ljudi.

Vlak ga je povozil
V nedeljo zvečer ob 22. uri se je j poklicu delavec, zaposlen na Rud- 

delavec Z. F. vračal ob progi iz j niku Kočevje. Vzroke nesreče še 
Stare cerkve proti Kočevju. Blizu raziskujejo.
železniškega prelaza pri Novograd
nji je začul klice na pomoč. Ob 
progi je našel ponesrečenca, ki mu 
je vlak odrezal obe nogi nad ko
lenom. Takoj je obvestil o nesreči 
postajo LM in reševalno postajo.

Ugotovili so, da je ponesrečenec 
20-letni Ivan Ivaneš iz vasi Ga
ber j e iz novomeškega okraja, po

Uspešen strel
Clan Lovske družine Predgrad, 

Ludvik Turk iz Gorenje Podgore je 
imel zadnjič na lovu dober pogled 
in mirno roko: ustrelil je divjo svi
njo. Prebivalci iz tamkajšnjih vasi 
želijo lovcem obilo lovske sreče, 
zlasti pa pri odstrelu divjih pra
šičev.

-Š 600 let stara hiša pri Karlovici
MMP

Siednia vas v Loškem potoku Foto: Ing. L. Čampa iiOECDlO
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VABILO
Krajevna organizacija SZDL Ko

čevje-mesto vabi vse svoje člane 
na redno letno konferenco, ki bo 
v ponedeljek, dne 21. novembra t. 1. 
ob 19. uri v dvorani množičnih or
ganizacij.

Inic. odb. kraj. org. 
SZDL Kočevje

i FRANCE TRAMPUŠ: < r

Beilin - mesto dveh svetov |
Žena nekdanjega Hitlerjevega namestnika Ru- Kako prežive svoj prosti čas? Krnc> je drag: 

dolfa Hessa se je dobro znašla. Sam priimek Hess povprečna vstopnica 400 d.n. Izhod so majhni ban. 
je v Nemčiji preprost, da bi kaj povedal, zato se je Teh je tu na stotine. Vstopnina ni prehrana, štu- 
preimenovala v Frau Rudolf Hess — tako vsaj dentje imajo popust. Pija^a pa le seveda precei 
piše na prospektu, s katerim vabi v svoje gostišče, osoljena, Coca-Cola ie tntoat diraz.ia £ot 
kjer naj bi našli gostje poleg medicinskih kope.g Bil sem v enem takih barov. Ni v kaki bi 
lepe okolice, predavanj, posebne knjižnice tudi stavbi, pač pa v porušeni hiši od katere je ostalo 
»dobro vzdušje iz starih časov«. V tem gostišču je pritličje, ki so ga za silo pokrili. Znotraj so ne- 
^tdmeim priredila proslavo šestdesetletnice Hi- ometane stene grobo črno prepleskane, žarnice so 
ttartevesa rojstva Piše spomine in njeno podjetje skrite v opletih razbitih pletenk in v zavrženih 
evetTtako dobro' da je morala pred kratkim do- košarah, strop .ie nizek in v Somraku se gnetejo po 
Z *• ’ taktu najnovejših komadov jazza pari' v kavbojkah,

PisTcM navaja gornje podatke, zaključuje nekateri bosi, in ker je prostor tesen, igrajo pred- ;; 
svoj članek z besedami: »Da ie v Zvezni Republiki vsem z rokami. Tako do ranah ur. <r
kaj takega mogoče, dokazuje le, da je že spet mo- Sicer pa ne mine teden, da ne bi časopisi Ppro- 
goče kar je bilo mogoče nekoč.« čali o izgredih »Halbstarkerjev« s frizurami a ia

Moramo mu pritrditi. Marion Brando in s kovbojskimi hlačami.
* * *

MLADINA
__ žive mladi ljudje v Z Boštjanom hodiva po mestu. Ure in ure.Zanimalo me je. kako žive mladi ljudje v je velilk; v smeri sever-jug 38, vzhod- *

Ber /toJnin Drugače ne ere. Ta sistem zahod 45 kilometrov. Razpravljava o marsičem. Od ; J
ničefar nT -podari V Žhodntm Berlinu le pozimi česa žive n. pr. tile mali trgovci, ki ima jo vedno 
mcesar ne pouar. Vsakdo, ki ima tedaj prazne trgovine. Ali pa o tem, da v restavracijah
skoro sto ^očbre^oselnih. VsaKdo. prevladujejo med gosti ženske okoli štiridesetih. *
del°’ V?™! \prUmi študira približno 16 tisoč Potem utihneva. Vsak misij svoje. Vztrajno hodiva. ,, 

V Zahodnem Berlto^di sektor z dva inčetrl Od Charlobtenburga, mimo spomenika zmage ob ♦ 
visokošolcev, ka i - _or_„merno malo. Na uni- Reichstagu, ki so ga obnovili, skozi Brandenburška 
milijona Pn*i7a, »a preživljati s kakim hono- vrata k razvalinam Fuhrerjevega bunkerja. Med 
verzi se -? vprašanje pa ie, kako se dokopati mladimi drevesi so ostanki železobetonskih sten, 
ramim delom, samo debela denarnica izza katerih so prihajala tista strašna povelja. Po-
*>™tUTe pa delavci' nimajo in zato bodo tudi tem do pokopališča ruskih vojakov. In »pet raz- 
ul ,' JlJi delavci pravi.java o tem čudnem mestu, ki zastavlja ČIo-

ni h<M'ad m fantom v Zahodnem Ber'inu ni treba, veku toliko ugank, da je mesec dni premalo, da bi < k 
v razliko od njihovih rojakov v Zvezni Republiki, mogel vse razrešiti. (Konec) J {

^ k vojakom. • ►
♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦
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ZLOČINCI
24 posebne vrste

J. Dr. Matlausu je treba prhati Ge »aprei -bja.ljali aspehe
raziskav (sovražnik prisluškuje)! kultiviranje v steklenicah).2. KUltiv,rat,^lino(pnp«vn^zakuR.naiciJ) fla določili

sestavino, ki bi po možnosti 

caladium seguinum do neplodnosti, je

3. Takoj začeti s poskusi na 
dozo in trajanje postopka.

4 Intenzivno raziskovati kemično 
pripeljala do sintetične proizvodnje.«

o moteni
SteSTciji. Pianaenik apra.iteUa oblasti Nlederdoaaa je 21. avsasta 

P*sal MM'važne naloge naetonal-ocialističnc rasne politike šteje tudi

dosedanje metode skopijMUa^taviio vpra§anje če nc bi mogii izvesti 
rKmi kot mediUameuti ali s ^očjo
rr.’SpZ* “iaam, ki je bi, aaorabt-ea v
BiSSteS iaStltala dr. Ma le,,, . Radebe ,I-Dre,d,n„ Te podatke 
ie lahko naiti v Madeusovrm »Letnem porodu št. IV«, letnik 19,0

ne bodo mogli ovreči. S številnimi poskusi, napravljenimi na podga
nah kuncih in psih, je bila ugotovljena količina, potrebna za steri
lizacijo živali obeh spolov, pa tudi, kakšni so uspehi pn raznih nači
nih dajanja te droge. Po rezultatih, dobljenih na živalih, se da skle
pati, da bi se dalo napraviti moške neplodne za vedno, zenske pa le
začasno. , , .. .

Te ugotovitve so še posebnega pomena v primeru, ce bi se poka
zalo da se lahko z izvlečkom caladium izzovejo spremembe v Potent
nost; in plodnosti ljudi. Vsekakor bi to zahtevalo poskuse na lmdeh. 
Vodja mojega urada za rasno politiko opozarja, da bi se dalo napra
viti potrebne poskuse na zapornikih, v ciganskem taborišču Lacke - 
bach v Nicderdonau. To bi morali opraviti izbrani zdravstveni stro 
kovnjaki na osnovi rezultatov Madausovih poskusov z živalmi ,n s 
sodelovanjem Farmakološkega inštituta medicinske fakultete

D, n Popolnoma se zavedamo, da bi morali izvesti raziskave, k* 
posebnega pomena za državo, v največji tajnosti, saj bi jih sovr 
propaganda**-- če bi kaj zvedela - uporabila pri propagand, nam

V SkV sedanjem stadiu je vse to le teorija, čeprav Je.vcrrt^°’u^ “bit"i 
števamo rezultate, dosežene „a Wh, d. H « J 
tudi na ljudeh. Izgledi, ki se kažejo z možnost o. da n. „
kratkem času sterilizirali neomejeno število ljudi, so lah • .

Medtem je Himmler poslušal prvi predlog m naroM SS-ge -
»«.„ ».rafato n,"bll.u, S

p, nki mu laja možno« ab.nerimontiran,. na br.mmalcb, doloce- 
nih za sterilizacijo — vse to pa s sodelovanjem “S. ,

Nastale so težave s kultiviranjem čelad mm seguinuma, katc K 
. - v Amerika Nabaviicne so bile steklenice. Himmler

tTSTUi « ‘avSTv tatmHiSb. Z U, obtožmota
S le bil nrav ta «. H'™-**« >riM^n*. ie do- 

kaTano da ro bili pri zapornikih napravljen, poskus, s caladium se. 
guinom. Ka' snih drugih podrobnosti ni bilo moc ugotoviti tud. ne z
največjimi težavami.

B V svoji izjavi je obtoženi Viktor Brack obrazložil izvor in 
potankosti poskusov sterilizacije z X-žarki: .

»leta 1941 ie bila v višjih nacističnih krogih javna tajna, da je 
namera uničiti v Nemčiji in v okupiranih področjih vse Žide. S svo
jima sodelavcema dr. Hevelmannom in dr. Blankenburgom sem me-r 
nil da bi bil takšen postopek vodstva stranke nedostojen za Nemčijo 
in vse človeštvo. Poskušali smo najti drugo rešitev za židovsko, vpra
šanje, rešitev, ki ne bi bila tako radikalna, se pravi, da ne bi isko- 
rcnili' vse rase. Razvili smo idejo, da bi bilo treba vse Žide preseli> 
v kak daljni kraj. Spominjam se, da je dr. Ilevelmann predlagal, naj 
bo ta kraj Madagaskar. O tem smo napravili načrt in ga. predložili 
Bouhlerju. Načrt ni bil sprejet in prišli smo na misel, da bi bila ste
rilizacija edina rešitev židovskega problema. Ker. pomeni steriliza-t 
c:ja zamotan postopek, smo pomislili na sterilizacijo z X-zarki. Leta 
1941 je Bouhler predlagal, naj bi napravili Žide neplodne s pomočjo 
teh žarkov, toda predlog ni bil sprejet. Nadaljeval sem delo v zvezi 
z načrtom in dal Himmler ju nov predlog ...«

Med dokaznim gradivom se nahaja »Poročilo o. poskusih k astra-) 
cije (skopljenja) s prmoejo X-žarkov«. To poročilo je spremljalo

““KSSVfCS SSu,o končani. Doseženi em.lt,tt eoalni

“ ”nTbr”«mkC*“"lra1no neplodnost jmromeanih «eb *> ■» »'!?■ 
opraviti s tako močnimi dozam, X-zarkov. da bo sledila kastracija 
z vsemi svoi mi po .ledicami. Manjše doze žarkov b, le začasno pre
prečile sposobnost razmnoževanja. Znak, so: prenehanje menstruacij^ 
pojava menopavze, spremembe na dlakah, metabolisticne spremembe 
itd Pogrebno je vse te škodljive pojave upoštevati.

Moškim je potrebna lokalna doza 500—600 r, ženskam pa 300 do 
aro r Teoretično bi bilo treba moške izpostaviti žarkom dve, zenske 
pa tri minutepod pogojem, da bi uporabili najvišjo voRažo. tanka 
sito in neposredno bližino. Pri tem pa je treba uPošt^a‘' še e.n,n®' 
ugoden pojav. Ker se s svincem ne da zaščititi ostalih delov telesa, 
bo to tkivo napadeno. To pa bo lahko zbudilo sum. Ce bi bilo za - 
eenje preveč intenzivno, se bodo čez nekaj dni pojavile opekline ni* 
izpostavljenih delih kože.


